
List 47. 

Gospodarske stvari. 
Pozor, kmetovalci! 

Ministerstvo je državnemu zboru predložilo načrt 
postave zoper g o v e j o k u g o . Bistvo te postave je to, 
da iz R u s i j e in nekdanjih dežel Tur či j e, če državni 
zbor to postavo sprejme, ne bomo ne repa več žive go
veje živine v nase cesarstvo dobivali. 

Kakor se sliši iz razprav onega odseka zbornice 
poslancev, kateremu je bila omenjena postava v obrav
navo izročena in v katerem odseku marljivo sodeluje 
tudi naš poal. grof M a r g h e r i , ni dvomiti, da se ne
koliko v §§. 7. in 8. spremenjena postava zdaj sprejme, 
ki v prejšnjem državnem zboru ni do veljave prišla 
zato, ker se zbornici poslanska in gosposka niste zedi-
nile o č a s u , kedaj naj ta postava v veljavo stopi ali 
uže čez 3 leta ali še le čez 5 let. 

Da s t a n o v i t n a z a p r t i j a avstrijsko-ogerskih mej 
kar m a h o m a ne more obveljati, to pač sprevidi vsak, 
kdor v e , da je treba različnih priprav in naprav, 
po katerih se meje proti Rusiji, Rumuniji itd. z a p r o , 
in tudi naprave k l a v n i c , ki se nameravajo unkraj 
naših mej napraviti zato, da bi ondi Rusi, Rumunci in 
drugi zdrava goveda klali in njihovo meso brez nevar
nosti prodajali čez mejo avstro ogersko. Vse to potre
buje priprav vsaj eno leto ali par let. 

Da bode ta nova, pa za o b r a m b o g o v e j e k u g e , 
ki se v naših deželah nikoli prvotno ne začne, ampak 
zmerom le iz navedenih dežel k nam zatrosi, potrebna 
postava izprva hud udarec za Dunaj in druga velika 
mesta našega cesarstva, kamor je vsako leto na tisoče 
in tisoče goveje živine iz Rusije (samo na D u n a j neki 
skor vsako leto okoli 50.000 volov) prišlo, to je jasn okot 
beli dan in zato so se nekateri dunajski poslanci uže v 
prejsnih obravnavah te postave na vse kriplje upirali 
tej zaprtiji. Ce tudi mi zavoljo obrambe goveje kuge 
zagovarjamo to postavo, pa vendar ne moremo slepi 
biti o tem, da bode naši državi izprva pomanjkovalo 
goved in da se bode cena mesa morebiti povsod po
dražila. 

In čemu pa mi pišemo te vrstice in jim na čelo 
stavimo besedo: pozor, kmetovalci? 

Edino samo zato — je nas odgovor — pisali smo 
ta opomin, da naše kmetovalce v obče in živinorejce še 
posebno opozorujemo na to, da je prišel čas, ko jim 
bode ž i v i n o r e j a največ dobička donasala, če bodo 
skrbeli veliko goved izrejati po vodilih umne živinoreje. 
Prišel bode čas, da se bodo s o p a š n i k i (gmajne) raz-

delile in obrnile v polje , na katerem se bode dalo ve c 

ž i v i n s k e k l a j e pridelovati. Pridelujte v e č klaje? 
da vam bode mogoče, v e č ž i v i n e rediti, to je opomin, 
ki ga „Noviee" ponavljajo uže 30 let. Zdaj pride čas, 
ki bode naše gospodarje sam učil, da v živini tiči kme
tovalca največi kapital. Zato, možje slovenski, prevdar-
jajte, kako pridete do tega, da izkopl]ete „šac", ki še 
zakopan leži v „gmajnah" in drugem dozdaj preveč 
zanemarjenem svetu. 


